
 

 

 

 

 

 

Veřejné slyšení k Horizontu 2020 v Evropském parlamentu 

 

 

Dne 6. června 2012 se v Evropském parlamentu konalo veřejné slyšení k příštímu  

rámcovému programu Horizont 2020. Cílem setkání bylo diskutovat o možnostech, které 

Horizont 2020 nabízí různým aktérům – průmyslu, vysokým školám, výzkumným institucím.  

Úvodní slovo pronesla paní A. Satori, předsedkyně výboru ITRE. Navrhuje, abychom se ještě 

více zaměřili na zjednodušení programu a na zvýšení účasti menších subjektů. Vyzvala 

členské státy, aby do konce června zaslaly svoje pozice EP, neboť práce na Horizontu 2020 je 

věcí nás všech. Poděkovala za již obdržený PL příspěvek. 

 

Hlavním řečníkem byl pan J. Gulinski, náměstek ministra školství PL.  Ten uvedl, že Polsko 

vyčlenilo 20% podpory ze strukturálních fondů na výzkum a vývoj. Je zapotřebí se soustředit 

na podporu univerzit a umožnit otevřený přístup k výzkumným infrastrukturám.  Jestliže 

chceme, aby se Horizontu 2020 účastnily MSP, musíme jim vytvořit příznivé podmínky 

a adekvátně velké (respektive malé projekty).  

 

První panel se zabýval otázkou jak financovat inovace(„How to best fund innovation?“) 

G. Rosenfeld, ředitel divize ve Fraunhofer Society (obdobně jako  J. Smits, místopředseda 

Evropské Asociace Univerzit (EUA) v druhém bloku) poukázal na to, že pro ně je pravidlo 

100/20 – tedy financování 100% přímých nákladů a 20% nepřímých nákladů pro všechny 

typy organizací ve výzkumných aktivitách a 70% v demonstračních aktivitách a aktivitách 

„blízko trhu“, nevýhodné a  bude znamenat nižší účast v příštím rámcovém programu. 

Komise ale toto pravidlo považuje za základní kámen zjednodušení a nejeví ochotu od něho 

ustoupit.  

 

P. Boekholdt, CEO Technopolis uvedla že je obtížné hodnotit excelenci u soukromých 

podniků. Jak ji definovat – jako úspěch na trhu? Důraz kladla na jednoduchost 

administrativních procesů a za důležitý označila „pre-commertial procurement“. 

 

Prof. J.M. Leceta, ředitel EIT,  stručně shrnul dosavadní fungování EIT a uvedl, že 

v poslední době se změnil trend a nejvíce účastníků KICs je z řady podniků (dříve to byly 

univerzity). 

 

Druhý panel se zabýval vyvážeností zjednodušení v Horizontu 2020 („Striking the right 

balance of simplification for the benefit of all“). Kritický hlas zazněl od již výše zmíněného 

místopředsedy EUA, J. Smisthe. Ten za evropské univerzity požaduje možnost účtovat 

v Horizontu skutečné náklady, případně uplatnit 40% „flat rate“ pro univerzity, které 

nemohou vykázat skutečné náklady a uznání používaných účetních metod členských států. 

Dále zdůraznil, aby byl zaručen jednotný výklad pravidel. 

 

Třetí panel měl název: „How to efficiently implement the Horizont 2020 priorities? Zde 

prof. L. Bellemin, poradce rumunského úřadu pro výzkum, se zabýval otázkou, jak nejlépe 
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využít vědeckého potenciálu Evropy. Uvedl, že z 71 000 evropských výzkumných týmů, které 

se účastní 7. RP je jen 6 500 z nových členských států (a PT). Je zapotřebí, aby Komise 

tomuto faktu věnovala pozornost. Za hlavní příčinu vidí uzavřená existující konsorcia 

a obtížné uchopení velkých projektů novými členskými státy. V stávajícím stavu vidí dvojí 

ztrátu: EU nemůže plně využít excelence v Evropě a excelence v Evropě nedosáhne na EU 

finance. Navrhuje vytvořit klastry a využít financování ze strukturálních fondů, vybudovat 

fungující sítě (2% rozpočtu Horizontu 2020 by mělo být alokováno na „networking“). 

 

F. Sousa Soares z portugalského ministerstva školství potvrdil, že synergie mezi 

strukturálními fondy a Horizontem jsou v příštím programovacím období klíčové, a to 

především pro výstavbu výzkumných infrastruktur. Za zajímavý nástroj označil Connecting 

Europe Facility. 

 

Na závěr shrnul debatu k Horizontu 2020 generální ředitel DG Research, Robert-Jan Smits: 

cílem příštího rámcového programu je dostat výsledky výzkumu co nejdříve na trh, lépe 

propojit výzkum a inovace, zlepšit účast průmyslu a především malých a středních podniků 

v programu, zajistit přístup k finančním nástrojům a především k rizikovému kapitálu, zajistit, 

aby DPH byla uznatelná položka, snížit míru administrace projektů. Komise také vnímá apel 

některých států (především nových členských států) pro přijetí nástrojů pro zvýšení účasti 

v RP. Zde však Komise vidí velký potenciál především ve využití strukturálních fondů, 

rámcový program tento problém může řešit jen okrajově, především prostřednictvím 

„networking“. Excelence musí zůstat základním kritériem. 

 
 
 

Veškeré podklady k akci včetně prezentací lze nalézt na: 

http://www.eppgroup.eu/press/peve12/eve016_en.asp 

 
 
 

 


